
Åbnings- og telefontider
Mandag 10.00-17.00 
Tirsdag-fredag 10.00-13.30

Referat Kysvandrådsmøde Ringkøbing Fjord den 8. december 2023  

Dagsorden til dette sidste møde i kystvandrådet for Ringkøbing Fjord. 

1. 10.00 - 10.10 Velkomst v. Ole Nyholm Knudsen 
2. 10.10 - 11.00 Præsentation af ECO-Win modelberegninger og resultater v/ Joao G. Ferreira, og 

Léonard Bernard-Jannin, Longline             
a. Sammenhængen mellem kvælstof og risikoen for epifytvæksten i fjorden 

11.00 - 11.10 Pause 

3. 11.10 – 12.00 Anbefalingen fra Kystvandrådet.  Miljøstyrelsen vil acceptere 1-2 scenarier. v/Lene 
Moth, RKSK 

 Opsamling af tiltag 

 Diskussion 

 Beslutning 

12.00 – 12.45 Frokost 

4. 12.45 – 13.15 Fisk – hvad skal anbefalingen være ? Skal der skrives et mindre afsnit om fiskene ? 
Herunder andre anbefalinger der ligger udenfor 
den egentlige ramme. /V Lene Moth, RKSK. 

5. 13.15 – 13.30 Processen (spørgeskema) v/Morten Graversgaard, 
AAU                                                                                                                                                                            

6. 13.30-13.40 Afrapportering v/ Lene Moth, RKSK  
7. 14.00-14.15 Eventuelt 
8. Tak for denne gang v/Ole Nyholm Knudsen.  

Deltagere: 

Kystvandrådet 
Thomas Jensen, Bæredygtig Landbrug  
Lars Brinch Thygesen, Danmarks Sportsfiskerforbund (online)  
Villy Juul Larsen, Familielandbruget Vestjylland, Sagro  
Lars Høgh Jensen, Herning-Ikast Landboforening  
Arne Mogensen, Ringkøbing- og Stadil Fjordes Fritidsfiskerforening  
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Søren Larsen, Skjern Å Sammenslutningen  
Thomas Rahbek Sloth, Sydvestjysk Fiskeriforening  

HC Tylvad, Vestjysk Landboforening 

Tage Madsen, Danmarks Naturfredningsforening  
Marianne Linnemann, Dansk Ornitologisk Forening  
Henrik Nissen, Ringkøbing-Skjern Forsyning  
Jakob Bergmann, Danmarks Jægerforbund  
Benny Nielsen, Herning Vand 
Alex Hansen, Fjordfiskerne 

Morten Graversgaard, Aarhus Universitet 

Kommuner 

Ringkøbing-Skjern Kommune (sekretariatskommune)  
Ole Nyholm Knudsen,  
Ivan Thesbjerg  
Christian Prinds 

Herning Kommune  
Jens Bernhard Knudsen  
Dan Overgaard  

Ikast-Brande Kommune  
Asger Jensen  

Varde Kommune  
Claus Brink 
Connie Høj  

Jan Pedersen 

Koordinationsgruppe 
Flemming Gertz, Seges  

Helle Borum, vestjysk 

Afbud: Lene Moth,  

Ad 1. Ole Nyholm Knudsen bød velkommen til dette sidste møde i Kystvandrådet og pointerede, at det var 

vigtigt at få enderne til at nå sammen, så vi ikke kommer til at behandle nye input efterfølgende.  

Ad 2. Longline v/Joao and Léonard gennemgik modelarbejdet til nu, med forudsætninger og resultater til 

dato: (slides Coastal Board Meeting 23.12.08_LLE) 

Den økologiske tilstand i fjorden modelleres dels ved en hydrodynamisk model, der gengiver ret præcist 

vandtransport i fjorden. De biologiske processer modelleres ved EcoWin som bygger på en simplere boks 

inddeling af fjorden og beskriver de vigtigste biologiske processer i fjorden. De foreløbige resultater viser at 

vegetationen med tilhørende epifytter har et højt potentiale for optag af næringsstoffer; dog indikerer 

store forekomster af epifytter eutrofiering (for mange næringsstoffer) og en risiko for negativ påvirkning på 

vegetationen. 

Sandmuslingen (Mya arenaria) reducerer klorofyl l i systemet, men der arbejdes endnu på en bedre 

kalibrering og justering af modellen. 
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Der mangler gode data for flere parametre, fx sandmuslinger, epifytter m.fl. og dette introducerer en 

usikkerhed 

Longline introducerede en konceptuel beskrivelse af sammenhængen mellem filtrering og tilførsel af 

næringsstoffer og de tilstande fjorden kan opnå ved forskellige påvirkninger af de to faktorer.  

Når arbejdet med kalibrering er afsluttet, forventes at der kan gives sammenhæng mellem tilførsel af 

næringsstoffer, muslinger, epifytter og vegetation 

Ad 3.

Anbefalinger fra Kystvandråd til Miljøstyrelsen

Fra sidste møde: 

Epifytter er ikke et kvalitetsparameter i vandrammedirektivet. Derfor er det vigtigt, at koble epifytterne til 

vegetationen og dens manglende udbredelse. Der kan indstilles to scenarier til Miljøstyrelsen. Beslutning 

herom tages på sidste Kystvandsrådsmøde den 8. december 2023. Kystvandrådet følger indstillingen 

Vi har ikke de endelige resultater for risikovurderinger fra modelberegninger for epifytter og vegetation 

grundet forsinkelser. Vi har en konceptuel risikovurdering. Se figur 1. 

Det anbefales fra teknikergruppen, at kystvandrådet træffer følgende principbeslutninger: 

At risikovurderinger for epifytter/vegetationen kobles til følgende scenarier for nærringsstoftilførsel fra 

oplandet: 

• Scenarie 1. Reduktioner som Vandområdeplan 3 (1.647 tons N/år) 
• Scenarie 2. Det halve af scenarie 1  
• Nuværende tilførsel (baseline) 

Kystvandrådet følger indstillingen.

Figur 1. Risikovurdering for epifytter.
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Tage (DN) havde en bemærkning om, at epifytbelægningen ikke må overstige den nuværende ca. 30 % 

dækning af planterne. 

Et enigt Kystvandråd indstiller, at saliniteten hæves, særligt i det tidlige forår, da det ser ud til, at den så 

holder sig mere stabil gennem sommermånederne. 

Et enigt Kystvandråd ønsker, at det meget klart fremgår af rapporten, at der bør etableres en pumpeløsning 

ved slusen, da det både vil aflaste slusen, sikre at der kan lukkes havvand ind også i nedbørsrige måneder 

samt sikre vandstanden ved klimaforandringer og havvandsstigning/øget afstrømning. 

Der blev peget på en fremtidig mulighed for udplantning af ålegræs for at hjælpe det på vej i områder med 

mindre udbredelse. 

Ad 4.  

Der mangler meget viden om fiskene. 

Det er vigtigt at slusen holdes så meget åben som muligt. 

Søren Larsen laver på fiskegruppen et notat omkring fiskene i fjorden til kommentering i Kystvandrådet.  

Michael Van Deurs har været inddraget i gruppens arbejde om skrubber – fredning i yngletiden og 

mindstemål giver kun mening, hvis der er en lokal bestand (homing). Bakker op om hævning af saliniteten. 

Skrubber: 

 mindstemål på 25 cm 

 fredning i rognperioden (december – februar) i 5 år 

Beslutning: 
Søren Larsen (DCV) sender forslag rundt til kystvandrådsmedlemmerne. Notatet indgår som et bilag til den 
endelige rapport. 

Ad 5. Vigtigt at udfylde evalueringsskemaet, da der allerede på finanslov 2024 er afsat midler til 

kystvandråd, så vi kan hjælpe dem godt på vej. Morten Graversgaard sender link til skemaerne. 

Ad 6. Rapporten bliver på engelsk. 

Overskrifterne på afsnittene i rapporten blev vist. 

Vigtigt med fyldigt dansk resumé 

Ad 7. Der arbejdes på at få foretræde for Folketingets Miljø- og Fødevareudvalg sammen med de 3 andre 

kystvandråd. 

Ad 8. Stor ros til Kystvandrådet for et stort flot og seriøst arbejde.  


